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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 20 sierpnia 2018 roku 

Numer: 41 / 2018 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: możliwości tworzenia parków kieszonkowych w Poznaniu 

 

Na podstawie art. 3 ust. 1 i art. 23 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2017 roku, poz. 1875) i § 13 ust. 1 uchwały numer LXXX/1202/V/2010 

Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu Miasta Poznania 

(Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2011 roku Nr 11, poz. 303), uprzejmie proszę o odpowiedź na 

niniejszą interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Od kilkudziesięciu lat w wielu miastach w Stanach Zjednoczonych Ameryki i w państwach 

Unii Europejskiej tworzone są parki kieszonkowe (pocket parks), będące szczególnym 

sposobem kształtowania przestrzeni z zielenią i miejscami przyjaznymi dla mieszkańców 

w śródmiejskich i gęsto zurbanizowanych częściach miast. W dzisiejszych czasach wskazuje 

się, że samo istnienie, a także jakość terenów zielonych i rekreacyjnych, stanowią ważne 

czynniki oceny okolicy przy decyzji o wyborze miejsca zamieszkania. Każdy z nas chciałby 

bowiem mieszkać w okolicy z terenami zielonymi i przyjaznymi dla mieszkańców. 

Jednocześnie niestety wiele miejsc nie spełnia tych kryteriów. Główną przeszkodą 

w tworzeniu miejsc zieleni są niedobory terenów publicznych w śródmieściu, które mogłyby 

zostać przeznaczone na parki. Jednym ze sposobów zaradzenia istniejącej sytuacji braku 

terenów zielonych w miastach jest tworzenie parków kieszonkowych.  
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Ideą parków kieszonkowych jest tworzenie niedużych obszarów zielonych, przyjaznych dla 

mieszkańców, oddzielonych od okolicznego ruchu i zgiełku, bez znacznych i kosztownych 

przekształceń terenowych. Miejsca te powinny pełnić zróżnicowane funkcje: dostępu do 

zieleni, miejsc spotkań i integracji lokalnej społeczności mieszkańców, rozrywki i rekreacji, 

również ze względu na obiekty małej architektury (ławeczki, stoliki, leżaki), urządzenia 

rekreacyjne, miejsca zabaw dla dzieci, miejsca zacienione, urządzenia wodne, czy małe 

sezonowe punkty gastronomiczne,. Dzięki takim działaniom podnoszona jest jakość 

przestrzeni, poprawie ulegają warunki życia i zwiększany jest standard zamieszkiwania 

w danej okolicy. Przykładem takich działań jest przede wszystkim Nowy Jork z wieloma 

parkami kieszonkowymi, w tym ze słynnym Paley Park na czele - ulokowanym na niedużej 

przestrzeni między budynkami i dającym duże ukojenie wśród zieleni, pośród szumu wody 

oraz w dźwiękach odtwarzanego śpiewu ptaków (por. zdjęcie poniżej). 

 

 

Zdjęcie - park kieszonkowy Paley Park w Nowym Jorku (Manhattan) - źródło: Wikipedia 

 

Takie rozwiązania realizowane są również w miastach w Polsce, na przykład w Krakowie, 

czy w Łodzi. Również w Poznaniu od pewnego czasu pojawiają się postulaty tworzenia 

takich miejsc w śródmieściu, czyli zwłaszcza na osiedlach: Jeżyce, Ostrów Tumski Śródka 

Zawady Komandoria, Stare Miasto, Święty Łazarz i Wilda. Warto przy tym wskazać, że od 

kilku lat w śródmieściu Poznania realizowany jest bardzo dobry program tworzenia skwerków 

zieleni w wielu miejscach, gdzie udaje się wygospodarować chociażby kilkanaście metrów 
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spośród betonowego lub asfaltowego otoczenia. Istnieją również oddolne inicjatywy 

lokalnych społeczności, na przykład na terenie Jeżyc, Starego Miasta i Wildy zmierzające do 

tworzenia parków kieszonkowych. Jest to zatem dobra tendencja w kierunku realizacji 

założeń parków kieszonkowych. Obecnie warto byłoby podjąć miejskie zorganizowane 

i skoordynowane działania zmierzające do utworzenia parków kieszonkowych w wielu 

miejscach w poznańskim śródmieściu. 

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) czy prowadzone są miejskie zorganizowane i skoordynowane działania dotyczące 

tworzenia parków kieszonkowych w Poznaniu, a jeśli tak - to która jednostka prowadzi 

lub koordynuje te działania i jakie są efekty tych działań, 

 

2) czy byłoby możliwe, w jakich lokalizacjach byłoby możliwe i kiedy byłoby możliwe 

utworzenie pierwszych kilku parków kieszonkowych w Poznaniu. 

 

 

(-) Andrzej Rataj 


